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arhiv bosanske krajine
BANJA LUKA

Memoarska grad ja o rad** 
ničkom pokretu u Banjoj Luci. 
Sjećanja ing RATKA VOJNOVIĆA.

A.h v C03. Icrcjine B. Luka |

SJEĆANJA HA PREDRATNU BAHJU LUKU I RADNIČKI POKRET

OSNOVNI BIOGRAFSKI PODACI : Rodjen 7.no
vembra 192o.godine u Slatini,opština San- 
ski Most,u porodici u porodici zemljorad
nika Nikole Vojnovića i Milioe,rodjene 
Rostović.Osnovnu školu pohadjao u Budim— 
lić Japri,a prvi razred gimnazije u Beo— 
gradu.Kad je brat Nikola iz Beograda pre
mješten u Suboticu,Ratko Vojnović dolazi 
u Banju Luku i tu pohadja i završava pre
ostalih sedam razreda gimnazije.U Banjoj 
Luci stanuje kod brata od strica Mile Voj
nović a, koji je radio kao zvanifinik u BUVB.

Porodica Nikole i Milice bila je 
veoma bro jna:Nikola,Ili ja, Jovo,Mara, Smilja, 
Petar,Sava,Todor,Jovanka,Ratko i još jedan 
sin.

+
Iz Realne gimnazije u Banjoj Luci sjećam 

se mnogih naprednih profesora i dja&a iz škole gdje su sta
sali mnogi revolucionari.Posebno treba istaći da je u školi 
i prije i tada bilo mnogo profesora koji su se isticali svo
jim naprednim političkim gledanjima, što sve treba imati u 
vidu kad se ocjenjuje politička klima u njoj.

Danica Bakrač bila je profesor srpskohr
vatskog jezika,inače sestra ing Joze Bakrača,istaknutog 
đruštvenopolitičkog radnika u SR Hrvatskoj.U cijeloj našoj 
generaciji razvila je ljubav prema književnosti,a vjerujem 
i kod svih gdje je predavala.U njenom pedagoškom radu naro
čito treba istaći da nas je ori jen ti sala na napredu knji—



ževnost, na progresivne pisce.Metodskim pristupom u t ic a la  je 
na mene da zavolim k n jižev n o st.P red av a la  mi je  u nižim  ra z 
redima kada su se o b lik o v a li a f i n i t e t i .

Božo N ikolić predavao mi je  c rtan je .Z au 
zimao je  otvoren opozicioni s tav  prema režimu tako da su ga 
sv i sm a tra li komunistom mada n i je  bio č lan  P a r t i j e .  Njego vi 
su  p o l i t ič k i  nazori b i l i  veoma p ro g re s iv n i,u  mnogome na par
t i j s k o j  l i n i j i .S v o je  progresivne stavove on je  otvoreno i z 
nosio , pa i  pred samim djacim a.

Grgičević Jerko bio mi je  razredn i sta^- 
r je š in a  od petog raz red a  gim nazije do zav rše tka  školovanja. 
Predavao mi je  srpskohrva tsk i je z ik  p o s l i je  Danice Bakrač. 
Bio je  veoma p ro g re s iv a n ,a li ne znam da l i  je  tada  bio č lan  
P a r t i j e ,  š to  b i b ilo  sasvim moguće.Naime, javno je  pred d ja 
cima is tu p ao  sa  svojim komunističkim pogledima je r  su n je 
gove ocjene i  vremena i  kn jižev n ik a  b i le  na pozicijam a i s -  
to r ijsk o g  m ateri j a l i  zrna. U toku r a ta  bio je  u p a rtizan im a ,a  
odmak p o s l i je  r a t a  d ire k to r  Titove gim nazije u Zagrebu.

Svojim je stavovima mnogo u ticao  na po
l i t i č k a  o p re d e ljiv a n ja  djaka.Neko je  vrijem e bio p ro tek to r 
djačkog l i te ra rn o g  d ru š tv a  "Mlada J u g o s la v i ja " ,č i j i  je  rad  
i  sam dobrim dijelom  usmjeravao u progresivnom duhu.U b ib 
l i o t e c i  Realne gim nazije n a la z i la  se i  k n jig a  "M atin od M. 
Gorkog.On je in ic i r a o  da se ova i  druge napredne kn jige  što  
v iše  č i ta ju ,  što  je  b ilo  veoma značajno u o p red e ljiv an ju  dja^- 
ka da o c jen ju ju  so c ija ln u  problem atiku.

Veoma dobro se sjećam da je  on u o d je l je 
n ju  održao zadnji čas 2 .a p r i la  1941.godine,kada se raspuš
t a l a  škola.B io je  to  m aturalni razred.U m jesto s te re o tip n o g , 
on nam je održao maltene p o l i t ič k i  govor u kome je  dao svo
ju  ocjenu p o litič k e  s i tu a c i je .I s ta k a o  je  da p re d s to ji  r a t  
s a  fašizmom i  da je Ju g o s la v ija  n a p ra v ila  krupne p o li tič k e  
i  vojne promašaje što  r a n i je  n i je  u sp o s ta v ila  diplomatske 
odnose sa  SSSR-om i  sk lo p ila  pakt o oružanoj pomoći.U tom 
b i slučaju ,kako  je on n a g la s io ,Ju g o s la v ija  daleko b o lje  
p ro š la  i  u političkom  i  u vojnom pogledu.Upozorio nas je  
na to  kakva nam opasnost p re t i  od fašizm a.

Svi smo ga napeto s lu ša li ,n je g o v e  veoma
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z re le  i  dalekovidne p o litič k e  ocjene n a s ta le  s itu ac ije .K ao  ^
razred n i s t a r j e š in a  smatrao ge da na op ro šta ju  od generaci— i

je  koju je  diigo godina vodio treb a  da im da i  p o l i t ič k e  
sm jernice u s i t u a c i j i  k o ja  je već m ir is a la  na r a t .

Branko V ranešević, sada p ro feso r u n iv e rz ite ta  
u Novom Sadu,tada p ro feso r i s t o r i j e  u Realnoj g im naziji,po  
svim svojim  nazorima i  postupcima bio je  kom unista. Nas to jao 
je  da što v iše  i s to r i js k o g  m ate rija lizm a unese u nastavu ,da  
metodske jedinke i z  i s t o r i j e  p ro tka m arksističkim  tum ačenji
ma o klasnim  sukobim a,političkim  dogadjajim a i t d .

U nižim  razredim a gim nazije predavala mi je  i  
N a ta l i ja  J o v ić .I  onaje d je lo v a la  kao komunista.U n as tav i 
predmeta p rirođop is  u n o s ila  je  m ark sis tičk a  tumačenja o nas
tanku v rs ta ,p o s tan k u  čo v jek a ,razv itk u  prirode.Sam  je  predmet 
bio takav da je  mogla na m a te r i ja l is t ič k o j  osnovi tum ačiti 
nastavne jedinke i  v je š to  p r im je n jiv a ti d i ja le k t ič k i  i  i s 
to r i j  sk i m aterija lizam .N jena je  n astava  b i l a  u a te ističkom  
duha, što  je  b ilo  sasvim v id ljiv o .O n a  je  inače tad a  b i l a  veo
ma ak tivna u ženskom pokretu u Ban jo j Luci.

Gimnazijsko djačko l i te r a rn o  društvo "Mlada Ju
g o slav ija"  b ilo  je  u toku mog školovanja s ta ln o  u rukama 
l je v ič a r s k i  o r i je n t is a n ih  djaka.Jedno vrijem e bio je  pred
s jed n ik  Milovan Hrvaćanin (u b ijen  u toku r a ta  u logoru  J9j- 
senovac), ia tim  Dušan Maksimović i  Slobodan Glumac.U šestom 
i  sedmom razredu  bio sam i  ja  p re d s je d n ik .P o s lije  mene sa  
p redsjedn ika je  došao F e lik s Kufner,po n ac io n a ln o s ti Njemac.
Uzgred rečeno, ta j  Kufner bio je  tada  l je v ič a r ,  š ta  v iše  mis

lim  da je  bio čak i  SKOJ-evac,ali je  1941#gođine o tišao  u 
SS tru p e .N ije  mi poznato š ta  je  sve u tic a lo  da on od l j e v i 
ča ra  postane fo lk sd o jč e r .

Koliko se sjećam u Upravnom odboru 11 Mlade Ju
g o s la v ije ” b i l i  su: Mirko Kovačević (b ra t  Dušanke Kovačević),
Boro C vjetković, Jaro  Koleška i  jo š  neki .Crnogorac Boro Cvje ta
kovi ć i s t j e r a n  je  i z  titog radske(podgoričke) i l i  n ik šićk e  
gim nazije kao komunista.U Ban jo j Luci nastav io  je  školova
n je  i  i s t ic a o  se u političkom  radu .N aročito  se družio s a  
Mirkom Ko vač e v i ć em. Po ginuo je  u partizan im a mislim 1941 .g .



Kao odbor s a s t a j a l i  smo se u nekoj od slobodnih u- 
č io n ica  i  dogovarali o programu ra d a  i  pojedinim sastancim a 
d ru štv a .O p šti sa s tan c i održavani su u c r ta o n ic i na prvom 
sp ra tu  na desnom,đogradjenom k r i lu  zgrade prema h o te l "Pa- 
1 as u" . Gr t  aoni o a, je  b i l a  najveća p ro s to r i ja  u ško li i  s lu 
ž i l a  je  za sastanke i  p rired b e .

Svake školske godine održavani su iz b o r i  za upravu 
"Mlade Ju g o s la v ije 11 i  tada je  uv ijek  d o laz ilo  do konfron ta
c i je  s a  desn iča rsk i o r ije n tira n im  djacim a k o ji su i z l a z i l i  
sa  svojom listom .M edju tim ,uvijek  su  na tim izborim a l j e v ič a 
r i  p o b je d jiv a li je r  je  članstvo  masovno g lasa lo  za l i s t u  ko
ju  su  p re d la g a li napredni om ladinci.Na t a j  način o b e z b je d ji-  
van je  k o n tin u ite t  naprednog d je lo v an ja  "Mlade Ju g o s la v ije " , 
a l i  je  sve to  iz is k iv a lo  angažovanje u pripremama izb o ra  
je r  su d esn iča ri im ali podršku i  u samoj upravi ško le .

Kad se v id je lo  da d e sn ič a ri nikako ne mogu pob jeđ i- 
t i  ( l jo t ič e v c i ,f r a n k o v c i  i  o s t a l i ) , uprava škole d o n ije la  je  
od luku ,č in i mi se 1938.godine,da za izb o r upravnog odbora 
"Mlade Ju g o slav ije "  ne mogu g la s a t i  oni k o ji  n isu  u p l a t i l i  
č lan a rin u .Č lan a rin a  je  b i l a  p r il ič n o  v isoka i  iz n o s i la  je  
za školsku godinu 2o d in a ra , š to  n isu  mogli u p la ć iv a ti s i 
romašni u č e n ic i.B ila  je  to v je š to  sm išljena  d e s tru k c ija  da 
se onemogući naprednima, a l je v ič a r i  su b i l i  mahom s i r o t in ja ,  
da i  d a lje  drže ovo školsko društvo u svojim rukam a.Ljeviča
r i  su na to  odgovorili organizovanjem veoma široke ak c ije  u 
gradu na p rik u p lja n ju  p r ilo g a  g rad jana za siromašne d jake. 
Sjećam se da su dosta  novaca d a l i :  Dujo Iv e z ić ,trg o v a c  P o ljo— 
kan,M ilorad Ljubi b ra tić ,M i lkan Gojić i  mnogi drugi.N eki od 
n j ih  čak n isu  n i zn a li za š ta  pomoć daju m isleć i da je to  
samo pomoć siromašnim učenicim a,a ne pomoć da && sirom ašni 
učen ic i dob iju  pare sa članarinu .N a ta j  način omogućeno je 
siromašnim i  Ijev iča rsk im  djacim a da ponovo pobjede.

Treba im ati u vidu da je "Mlada Ju g o slav ija"  b i l a  
p rogresivna ne po s t ru k tu r i  svog članstva,m ada je većina b i
l a  p o l i t i č k i  napredna,već po svo jo j opšto j o r i j e n t a c i j i  i  
djelovanju,čem u je  pravac i  sad rža j davao upravni odbor.

Djačke radove (p redavan ja  sa  ra z lič ito m  tematikom, 
p riče ,p jesm e i t d . )  odbor je  pregledavao i  uključivao  u prog-



ram sastanaka,uz  obaveznu v e r i f ik a c i ju  od s tra n e  protektora*  ^
Odbor n i je  davao mogućnost da sa  svojom temom is tu p i  b ilo  
k o ji  p ro fa š is t ič k i  učenik i l i  iz la ž e  tema k o ja  n i j e  b i l a  po
l i t i č k i  progresivna*

D ržala su se predavanja i l i  č i ta le  pojedine 
teme, nakon čega su s l i j e d i l e  d isk u s ije  .Budući da su se u 

okviru  d is k u s ija  s u p ro ts ta v l ja l i  l i je v o  i  desno o r i je n t i s a n i  
d ja c i ,v o d ila  ideo loška b o rb a ,b ile  su veoma značajne pripreme 
za ove d iskusije .K ada  su se č i t a l i  radovi b ilo  je  u v ijek  i  
p o l i t ič k ih  k o n fron tac ija .U  diskusijam a n a ro č ito  su se i s t i 
c a li  napredni đ ja c i ;  Rade B ašić, Slobodan Glumac, Milo van 
Hrvačanin,Mirko Kovačević,Boro Cvjetković i  mnogi d rug i.

P ro tek to r je  skoro uv ijek  bio p r isu ta n ,p a  i  
sam učestvovao u diskusijam a.U  d iskusijam a često  su u čes t
vovali i  d ja c i drugih s re d n jih  škola,mahom napredni d ja c i , 
k o ji su d o la z i l i  na naše sastanke sve dok im uprava Realne 
gim nazije to n i je  zabran i i  a* Razlozi ove zabrane svakako su 
veoma ja s n i .

Mislim 1939*godine o rgan izovali smo u okviru 
"Mlade Ju g o slav ije"  i  jednu priredbu  za djake i  r o d i t e l j e .
Bilo je  muzičkih tačaka i  jedan skeč. Jedna tačka  ovog prog
rama u s lo v ila  je da ova p rired b a  ne dozivi p lan iran u  r e p r i 
zu.U scenskom prikazu  d jac i su se polako p o ja v l j iv a l i  i z a  
k u l is a  vukući nešto  teško kao b u rlac i na Volgi uz pjesmu 
" Ej puhnjem. . Ra k ra ju  pjesme iz a  k u l is a  se na kolicim a 
p o ja v ila  ocjena "TRI".Samo zbog eve pjesme b i l a  je  zabranje
na re p r iz a  ovog programa,mada je bio veoma dobar.

"Mlada Ju g o slav ija"  im ala je  svoju  sopstvent; 
b ib lio te k u ,p r il ič n o  bogatu knjižnim  fondom .B iblioteka je  
b i la  neovisna od školske.Neko vrijem e b i l a  je  sm ještena u 
p rizem lju ,a  p o s li je  u nekoj p r o s to r i j i  na prvom sp ra tu .P o - 
l i t i k u  nabavke k n jig a  vodio je  upravni odbor,a  nove su se 
kn jige  n ab av lja le  iz  č lan a rin e  i  ško lsk ih  d o tac ija .K n jig e  
su  iz d a v a li  d ja o i,č la n o v i d ru š tv a ,u s  nadzor protektora*
D k n již n i fond ove b ib l io te k e ,š to  tre b a  im ati u v id u ,n isu  
nabavljane kn jige  obavezne školske l e k t i r e  kao školska bib
lio te k a ,v e ć  o s ta le  kn jige  i z  b e le t r i s t ik e  i  nauke.B ilo je  
mnogo k n jig a  naprednih p isa c a ,u k lju č u ju ć i i  "N o lit" -o v a  i z 
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d an ja ,k n jig a  koje su se legalno iz d a v a le ,a  na koje su režim-* 
ske v la s t i  s a  sumnjdun gledale.Mnoge od ovih k n jig a  snažno su 
u t ic a le  na p o li t ič k a  o p re d e ljiv an ja  djaka.Zbog toga  je  i  b i
lo  značajno što se v o d ila  posebna b rig a  o daljnim  dopunja
vanjima knjižnog fonda progresivnom li te ra tu ro m ,a  i  usmje
ravanjim a učenika na č i ta n je  i s t e .

p redsjedn ik  "Mlade J u g o s la v ije " .D e ta lji  mog izb o ra  za pred
sjedn ika  p o s ta l i  su mi ja sn i tek  za vrijem e r a t a  kada mi je  
Rudi Kolak saopštio  š ta  je sve p re th o d ilo  mom izboru.N aim e, 
treb a lo  je  naći jednog dobrog d jaka l i je v o  o rije n tisa n o g  na 
koga se n i je  sumnjalo da je prokom unistički o r i je n t is a n  da 
bi se p red lož io  za p redsjeđnika.Skojevska o rg a n iz a c ija  ra z 
m atra la  je  ovaj problem,odnosno razm atra la  p ita n je  jedne po
godne l ič n o s t i  koj a  bi se p re d lo ž ila  dta čelo l i s t e  napred
n ih  djaka.Mene su u s e li  kao n a jo z b il jn i je g  k a n d id a ta ,a li  je  
ipak  Rudi Kolak dobio zadatak da me p ro v je r i .  Po što  smo se 
kao d jac i š e ta l i  na korzu i  uv ijek  k r e ta l i  u društvu,R udi 
je  uspio da me iz d v o ji iz  d ruštva  i  da samo nas dvo jica  še -  
tamo izdvo jen i od o s ta l ih.Nisam mogao n i p re tp o s ta v i t i  da je  
ovaj naš razgovor o r a z l ič i t im  temama b ilo  prov jeravan je  mo
j ih  p o l i t ič k ih  pogleda,Tek p o s l i je  ovog razgovora donesen je  
zaključak da j a  budem predložen.Tako sam i  izab ran  za pred
sjed n ik a  "Mlade Ju g o s la v ije " .

Posebno je in te re sa n tn o  kako sam ja  postao

28.avgust 1975.godine 
Banja Luka /


